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De fractie Ongebouwd ondersteunt de technische vraag. Wat heeft u nodig om 
tot een besluit te komen in de volgende vergadering?
De tweede vraag is concreter. Heemraad Vereijken heeft al een 
financieringsplan genoemd. Als het gaat om investeringen en financiële lasten, 
is de fractie Ongebouwd benieuwd hoe heemraad Vereijken aankijkt tegen de 
huidige rentetarieven. In de stukken wordt het afdekken van de rentelast 
genoemd. Op dit moment liggen de rentetarieven hoger dan in het verleden. In 
het verleden was er een proactieve houding.

De voorzitter hoort dat de heer De Rooy een heel gerichte vraag heeft wat 
betreft het investeringsritme en de planning. De andere opmerkingen klonken 
haar meer als bespiegeling dan als een echte vraag.
De heer De Rooy antwoordt dat dit klopt.
Heemraad de heer Caris komt terug op de vraag van mevrouw Rijs in het 
openbare deel van de vergadering. Over welke investeringen gaat het als 
Zuiderzeeland volledig klimaatneutraliteit wil bereiken?
Naar zijn weten is deze vraag beantwoord bij de beantwoording van de 
technische vragen.

De heer Philipsen heeft twee vragen.
De eerste vraag is een aanvulling op de technische vraag van de C3-fracties, 
over gevoel krijgen bij die grote bedragen waarover het gaat bij dit project. De 
fractie Ongebouwd herkent zich daarin.
In de beantwoording wordt gesteld dat het moeilijk is om die grote bedragen 
meer handen en voeten te geven. De fractie begrijpt de reactie dat het college 
extra werk wil besparen in een bestekraming, maar tegelijk mag de AV volgens 
de fractie Ongebouwd wel vragen om de informatie en het inzicht die ze op 
bestuurlijk niveau nodig heeft. Het komt vaker voor dat het over heel grote 
bedragen gaat en de AV er wat moeilijk gevoel bij krijgt. De fractie zoekt niet 
naar de details. Als de heer Philipsen bijvoorbeeld op zijn werk een project 
moet managen, probeert hij dat in 10 of 15 grote posten te verdelen om er 
gevoel bij te krijgen.

In het voorstel leest hij dat er nog wat meer grote investeringen moeten 
worden gerealiseerd. Hij neemt aan dat ook is gekeken naar wanneer deze 
investering komt en hoe dat past in het werk en de uitgaven daarna.
Zuiderzeeland is een jong waterschap met jonge assets. Het waterschap moet 
eraan wennen dat het assets moet renoveren of vervangen.
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Daarbij wil de 
heemraad wel aantekenen dat dit niet een bedrag is dat berekend is door een 
bedrijf dat goed is in het maken van bestekken, het is een globale raming, een 
grove indicatie waarbij alleen is gekeken naar de bruto kosten en niet naar 
eventuele subsidies.
Het college heeft geworsteld met de ramingen. Het is belangrijk dat de AV zich 
realiseert dat de kosten die het college nu opvoert, berekend zijn door een
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bureau dat daar beter in is dan het waterschap. Dat bureau heeft een 
bestekraming gemaakt waarvan het college zegt het is plus of min 10%. Dat 
bestek is opgedeeld in een civiel deel, een elektronisch deel, een 
werktuigbouwkundig deel, etc.
Als je daar stukken uitpakt en je wil dat met dezelfde nauwkeurigheid doen, 
moet er een heel nieuwe bestekraming gemaakt worden. Dat kan, maar daar 
zijn dan wel kosten mee gemoeid en ook een bepaalde doorlooptijd. Dat kan 
het waterschap niet zelf.
Heemraad Caris weet niet of dat is wat wordt bedoeld. De AV weet wel wat het 
ongeveer kost om die vierde trap aan te leggen of te renoveren, die bedragen 
zijn genoemd. Hij interpreteert de vraag zo dat de AV wat meer gevoel wil 
krijgen bij het grote bedrag dat dan nog overblijft. Die vraag begrijpt het 
college, maar als geprobeerd wordt daaraan een mouw te passen, is er wel het 
risico dat dit niet met dezelfde nauwkeurigheid kan worden gedaan als bij de 
bestekraming is gedaan. Daar zit de worsteling van het college.
De voorzitter denkt dat het goed is de bedoeling van die vraag nog even te 
verkennen.

De heer Philipsen antwoordt dat de technische vraag is gesteld door de C3- 
fracties en de fractie Ongebouwd ondersteunt die vraag.
Een aantal zaken is opgesplitst en een aantal zaken zit nog in heel grote 
blokken. Hij zoekt inderdaad naar wat gevoel bij al die grotere bedragen. Over 
welke onderdelen gaat het dan? Dan is het nooit alleen een technisch deel, ook 
de personele lasten horen daarbij.
Het college geeft aan dat het verschillende grootheden zijn. De AV weet dat 
gewerkt wordt met een behoorlijke bandbreedte. Maar juist omdat samen die 
schaalsprong rond die grote investering gemaakt wordt, vindt hij het fijn 
daarbij voor de toekomst een gevoel te krijgen. Niet een loonsompost in een 
keer, maar toegedeeld naar het onderdeel waarbij het hoort.
Wellicht heeft de C3-fracties, die de vraag gesteld heeft, een aanvulling.
De heer De Borst geeft aan dat wat heemraad Caris zei over de posten van het 
bestek, juist de posten zijn die de C3-fracties in hun technische vragen 
onderscheiden hebben: civiel, werktuigbouwkundig en elektrotechnisch.
Als het bestek op die manier opgezet en geraamd is, moet het niet zo moeilijk 
zijn die posten eruit te tillen.
Een gevoel krijgen bij waar de grote brokken thuishoren, niet alleen nu maar 
ook in de toekomst, zou ook de C3-fracties welkom zijn.
De voorzitter stelt voor de vergadering kort te schorsen zodat de heemraad 
ruggenspraak kan houden.

De voorzitter geeft aan dat ze net bericht heeft ontvangen dat de heer Freek 
Appel gisterenochtend plotseling is overleden. De heer Vereijken heeft het 
bericht overgebracht aan de heer Herrebrugh.
Ze condoleert de heer Herrebrugh met het verlies van een dierbare vriend en 
wenst hem sterkte.
De heer Herrebrugh geeft aan dat hij de vergadering verlaat.
De voorzitter vertelt dat de heer Appel twee termijnen in de AV zat, waarvan 
een samen met de heer Herrebrugh. Hij was zeer begaan met het waterschap, 
heeft veel tijd en energie gestoken in waterkwaliteit, bekommerde zich zeer om 
ondermijning.

De voorzitter heropent de vergadering.
Heemraad de heer Caris geeft aan dat het waterschap de bestekramingen op al 
die verschillende velden (civiel, werktuigbouwkundig, elektronisch) heeft. Ze 
zijn veel inzichtelijker dan wat de AV op papier heeft staan.
Het college stelt voor die ramingen ter inzage te leggen voor de AV-leden, 
zodat zij kunnen zien wat er nu aan verschillende posten zit onder die 
lumpsum. Daarmee kan de AV hetzelfde gevoel ontwikkelen als het college 
heeft. Het college wil die ramingen niet integraal bij de stukken doen, het is op 
een detailniveau dat niet iedereen wenst of vraagt. AV-leden die daar behoefte 
aan hebben, kunnen op die manier een goed gevoel ontwikkelen bij wat er nu 
onder zit.
Opgemerkt is dat het een heel grote investering is, dat Zuiderzeeland dat 
misschien niet gewend is. Op een later moment zal de AV daar ook nog over 
spreken als het gaat om transportleidingen. Misschien geeft dat bij de AV een
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gevoel van koudwatervrees, het college heeft dat ook gevoeld. Tegelijkertijd 
neemt Zuiderzeeland zelfstandig beslissingen.
Onlangs heeft heemraad Caris gesproken met een collega van Waterschap 
Limburg. Dat gaat de komende tien jaar € 90 miljoen investeren in alleen de 
zuiveringen. Kijkend naar Waterschap De Dommel: de vierde trap, kosten € 14 
miljoen. Gisteren heeft minister Harbers een zuivering van AGV geopend: ozon 
€ 10 miljoen.
Het is iets dat nu speelt in de waterschapssector. Zuiderzeeland heeft een 
mystery quest gehad en die zei dat hem opviel hoe het waterschap investeert. 
Zuiderzeeland schrijft op dit moment meer af dan het investeert. Dat betekent 
dat de spullen verouderen. Geplaatst in die context neemt Zuiderzeeland nog 
steeds een eigenstandige beslissing op basis van de feiten zoals die er in dit 
gebied liggen.
Het is niet voor niets dat er inmiddels een werkgroep van waterschappen is om 
te kijken hoe hiermee om te gaan. Hoe gaan we begrotingstechnisch maar ook 
qua tariefstelling om met het feit dat onze investeringen toenemen? Er zijn 
waterschappen die al raamcontracten sluiten voor ver vooruit, waardoor ze de 
markt sluiten voor andere waterschappen.
Het klopt dat het een grote investering is, Zuiderzeeland is dat wat minder 
gewend, maar het is iets wat nu in de hele sector speelt.
Heemraad de heer Vereijken gaat in op de vraag hoe wordt gekeken naar 
alvast nu de financiering regelen.
Als het gaat om de opgaven, hoe deze nu precies te definiëren, hoe de vinger 
op de zere plek te leggen zodat je zelfs in brokstukken weet wat je eraan uit 
moet geven, zit Zuiderzeeland in een periode met grote dynamiek. Dat geldt in 
dit project en ook in het HWBP en voor de oevers misschien in mindere mate. 
Dat alles bij elkaar schetst een beeld zoals dat onder meer ook geschetst is in 
de H2O van deze week, een artikel van Vincent Lokin, de financiële man bij de 
UvW en portefeuillehouder bij Waterschap De Dommel. Hij zet het allemaal op 
een rijtje. En als je alles bij elkaar optelt, zie je dat het waterschap voor een 
bijzondere taak staat, die het niet met een paar procent tariefsverhoging kan 
afdoen. Het enige wat een waterschap kan doen, is de processen zo adaptief 
mogelijk inrichten. Heemraad Vereijken denkt dat dit hier gebeurt, zo gebeurt 
het ook bij het HWBP. En bij wat het waterschap bij de Ketelmeerdijk aan het 
doen is, daarin wordt zelfs in de verkenningsfase een adaptieve 
projectorganisatie gesleuteld, zodat elke keer een stapje wordt genomen, 
binnen de grote stap die het waterschap geacht wordt te nemen.
Voor het college is het belangrijk dat al dit soort elementen integraal worden 
bekeken. Dit project komt dan, ook al is het groot, op een heel gunstig 
moment. De andere grote investeringen die op Zuiderzeeland staan te 
wachten, komen pas over een paar jaar naar het waterschap toe. Door nu te 
investeren en dit voor elkaar te maken, is die in ieder geval al in de pocket en 
kan het waterschap daarvan de consequenties nemen.
Tegelijkertijd moet het waterschap zich wel voorbereiden op de grotere 
investeringen, bij de realisatie van de IJsselmeerdijk en de Ketelmeerdijk 
kunnen de kosten pas echt aantikken. Dan is Zuiderzeeland inmiddels gewend 
aan dit soort investeringsniveau. Voor de IJsselmeerdijk komt het tussen de 
€ 250 en € 300 miljoen uit en daarvan is 10% voor het waterschap.

De
Ketelmeerdijk is iets goedkoper, maar in orde van grootte even groot, dat komt 
na 2030.
Heemraad Vereijken denkt dat dit project voor de AWZI Almere een periode 
markeert waarin college en AV zich goed bewust moeten zijn van de taak die 
voor het waterschap ligt. Tegelijkertijd moet ook stapsgewijs de financiële 
organisatie daarop aangepast worden. Hij is iets geruster dan twee jaar 
geleden, toen het inflatiespook nog rondwaarde, waardoor je niet meer wist 
wat nu verstandig was. De financiële markten zijn een stuk kalmer geworden. 
Dit is het goede moment om de financiële doorkijk waarover hij het net had te 
maken en ook te waarderen op de stappen die vervolgens ingericht moeten 
worden. Hij denkt dat dit een voor het waterschap beheersbaar project is. 
De voorzitter informeert of de AV het voorstel van heemraad Caris een goed 
voorstel vindt. Dus een moment te prikken waarop AV-leden die daar behoefte 
aan hebben begeleid door de ambtelijke organisatie de getallen kunnen inzien 
en uitleg kunnen vragen.
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De voorzitter sluit de besloten vergadering. 
Ze verklaart de vergadering weer openbaar.

Aan degenen die daar behoefte aan hebben, zou hij zeggen: maak er gebruik 
van. Maar als het niet in hapklare brokken is, heeft hij geen behoefte om dikke 
boekwerken door te bladeren.
De voorzitter reageert dat de AV-leden die afweging nu nog niet hoeven te 
maken. Het aanbod ligt er.
Ze denkt dat het verstandig is het college voor een volgende keer uit te dagen 
te kijken in hoeverre aan de terechte wensen van de AV tegemoetgekomen kan 
worden.
De heer Philipsen geeft aan dat de fractie Ongebouwd positief staat tegenover 
het voorstel en de eerste woordvoering van het college zal meenemen in haar 
definitieve keuze.

De heer Philipsen gaf in het openbare deel aan dat hij, afhankelijk van dit 
besloten deel, tot een voorlopig eindoordeel zou komen.
De heer De Rooy begrijpt dat de hele AV de mogelijkheid heeft om die stukken 
te kunnen inzien.
De voorzitter bevestigt dat. Wel liefst groepsgewijs.
De heer De Borst bedankt voor dit voorstel. Persoonlijk heeft hij er niet zo'n 
behoefte aan, hij kent dit soort begrotingen vanuit zijn professie en het zijn 
vaak heel dikke boekwerken waarin tot op het niveau van boutjes en moertjes 
begroot wordt.


